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39-Inf-DM Introduction to Data Mining

Faculty

Technische Fakultät

Person responsible for module

Herr Dr. rer. nat. Thomas Hermann

Regular cycle (beginning)

Wintersemester, mindestens 2-jährlich

Credit points

5 Credit points

Competencies

Ziel ist die Vermittlung grundlegender Fragestellungen, Methoden und Anwendungsfelder des Datamining: 

Datenvorverarbeitung, Dimensionsreduktionsverfahren, Visualisierungstechniken, maschinelles Lernen, 

Signifikanzbewertung.

The goal is master the foundational research questions, methods and application fields of data mining: statistics, data 

pre-processing, dimensionality reduction, clustering methods, visualization techniques, machine learning.

Content of teaching

Das Modul bietet eine Einführung in grundlegende Methoden des Datamining, der explorativen Datenanalyse und dafür 

einschlägigen Verfahren maschinellen Lernens und der Visualisierung von Daten.

This module offers an introduction into basic methods of data mining, exploratory data analysis and relevant machine 

learning methods and visualization techniques for high-dimensional data.

Recommended previous knowledge

Nützlich: Neuronale Netze und Lernen, Bildverarbeitung, Vertiefung Mathematik

Querbezüge zu: Information Visualization, Sequenzanalyse, Mustererkennung bzw. Musterklassifikation

Necessary requirements

—

Explanation regarding the elements of the module

Die Modul(teil)prüfung kann in einigen Studiengängen nach Wahl der Studierenden auch "unbenotet" erbracht werden. 

Vor Erbringung ist eine entsprechende Festlegung vorzunehmen, eine nachträgliche Änderung (benotet - unbenotet) ist 



ausgeschlossen. Wird diese Option gewählt, ist es nicht möglich, dieses Modul zu verwenden, um es in einen 

Studiengang einzubringen, in dem dieses Modul bei der Gesamtnotenberechnung berücksichtigt wird.

Module structure: 0-1 bPr, 0-1 uPr 1

Courses

Title Type Regular cycle
Workload
5 LP2

Grundlagen Datamining lecture Wintersemester, 
mindestens 2-

jährlich

60 h (30 
+ 30)

  2  
[Pr]
[Pr]

Grundlagen Datamining exercise Wintersemester, 
mindestens 2-

jährlich

60 h (15 
+ 45)

  2  

Examinations

Allocated examiner Type Weighting Workload LP2

Teaching staff of the course Grundlagen Datamining (lecture)

In einigen Studiengängen der Technischen Fakultät kann die Modulprüfung 

nach Wahl der Studierenden auch "unbenotet" erbracht werden (s. 

Erläuterungen zu den Modulelementen und die jeweilige FsB). Wird die 

unbenotete Option gewählt, ist es nicht möglich, dieses Modul zu verwenden, 

um es in einen Studiengang einzubringen, in dem dieses Modul bei der 

Gesamtnotenberechnung berücksichtigt wird.

Erläuterungen zu dieser Prüfung siehe unten (benotete Prüfungsvariante).

Klausur o. 
mündliche 

Prüfung

without 
grades

30h   1  

Teaching staff of the course Grundlagen Datamining (lecture)

mündliche Prüfung (15-20 Minuten) oder Klausur (90-120 Minuten) über die 

Inhalte der Vorlesung

oral examination (15-20 minutes) or written exam (90 -120 minutes) about the 

contents of the lecture

Klausur o. 
mündliche 

Prüfung

1 30h   1  
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Legend

The module structure displays the required number of study requirements and examinations.

LP is the short form for credit points.

The figures in this column are the specialist semesters in which it is recommended to start the module. 
Depending on the individual study schedule, entirely different courses of study are possible and advisable.

Explanations on mandatory option: "Obligation" means: This module is mandatory for the course of the studies; 
"Optional obligation" means: This module belongs to a number of modules available for selection under certain 
circumstances. This is more precisely regulated by the "Subject-related regulations" (see navigation).

Workload (contact time + self-study)

Summer semester

Winter semester

study requirement

Examination

Number of examinations with grades

Number of examinations without grades
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